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OÚ Kontakty

Starosta, místostarosta

518 619 479

Matrika, evidence obyvatel, 

podatelna

518 619 541

Kabelová televize, hlášení 

518 619 047

Poplatky, hřbitov, účetní, 

majetek obce

518 619 642

Správce hřbitova

724 798 012

Škola

518 619 490

Kultura

724 760 296

Sběrný dvůr

724 798 013

Lezecká stěna

724 798 015

podatelna@milotice.cz

starosta@milotice.cz

kultura@milotice.cz

mistostarosta@milotice.cz

poplatky@milotice.cz
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Slovo starosty obce
Vážení spoluobčané,
rok zase neskutečně utekl, jsme v období ad-
ventu, a těšíme se vánoční Svátky. Potkávám 
se s vámi prostřednictvím zpravodaje popr-
vé po volbách, takže pokládám za zdvoři-
lé poděkovat za přízeň, kterou jsem u vás 
získal. Pro mě osobně je to velký závazek, 
budu se snažit i po dvaceti letech strávených 
v milotickém zastupitelstvu a po osmi le-
tech, kdy jsem stál v čele obce, nezklamat ty, 
kteří mi hlas dali, ale ani ty, kteří dali hlas 

jiným kandidátům či volby ignorují. 
Zvolili jste nový „tým“, vždyť šest postů 
je obsazeno lidmi, kteří dosud v zastupi-
telstvu nepůsobili. Ti všichni včetně nás, 
co jsme v zastupitelstvu déle, jsme plně 
odhodláni plnit své úkoly co nejlépe. Do-
savadní zkušenosti ukazují, že váš výběr 
byl dobrý, po dvou jednáních zastupitel-
stva a několika poradách mohu potvr-
dit, že jsou pro obec velkým přínosem 
i do budoucna. Jsem rád, že mnozí z nich 
mají ekonomické vzdělání a zkušenosti 
na různých úrovních, takže se nemusíme 

o ekonomickou stránku obce obávat. Ošet-
řeny jsou i jiné oblasti života obce, věřím, že 
propojení zkušeností s novými názory bude 
zárukou, že naše obec bude v nadcházejí-
cích letech v dobrých rukou. 
Všichni zvolení zastupitelé byli pověře-
ni zodpovězením tří jednoduchých otá-
zek. Ještě než se začtete do odpovědí, do-
volte, abych vám popřál krásné prožití 
Vánoc, hodně zdraví, štěstí a osobní pohody 
v nadcházejícím roce. Věřím, že i vámi zvo-
lení zastupitelé pro to udělají, co bude v je-
jich silách.             Josef Levek, starosta obce

Otázky pro zastupitele obce
1) Proč jste se rozhodl/a kandidovat do 
zastupitelstva obce? 
2) Jaké jsou vaše priority? Co budete pro-
sazovat nejdříve?
3) Co byste rád v obci změnil/a?

Jarmila Antošová
1. Abych obci nabídla své znalosti, zku-
šenosti a poznatky, které jsem získala ve 
svém zaměstnání při kontrole hospodaře-
ní obcí Jihomoravského kraje.
2. Výstavbu inženýrských sítí v lokalitě 
Závistě, aby mohla být zahájena výstav-
ba rodinných domů v této části Milotic. 
A dále rekonstrukci školní kuchyně a tě-
locvičny v budově základní školy.
3. Aby se občané Milotic více zúčastňovali 
kulturních akcí pořádaných obcí a ostat-
ními spolky. Aby v příštích letech, při 
pořádání hodů, už nikdy nechyběli stárky 
a stárci.
Kateřina Gergelová 
1. Mým zájmem je podílet se na rozvoji 
obce v sounáležitosti s jejími podmínka-
mi.
2. Za své priority považuji vzájemnou 
interakci obce s veškerými subjekty, se 
kterými spolupracuje. A ačkoli je pro mě 
oblast vzdělávání blízkým tématem, je 
zřejmé, že toto bude má hlavní priorita. 
3. Jelikož jsem kompetentní v oblasti 
vzdělávání, chtěla bych se zaměřit na užší 
spolupráci ZŠ a MŠ s obcí. Samozřejmě 
není to jediné, co bych změnila. Zastávám 
stanovisko, že je vždy co zlepšovat a je dů-
ležité vycházet z aktuálních podmínek.
Martin Gerych
1. Kupodivu proto, že mám zájem podílet 
se na správě věcí veřejných, tzn. pracovat 
v tomto smyslu pro obec. Načerpat nové 
zkušenosti, ale současně obci pomoci 
v oblastech, které jsou mojí parketou 
a které znám.
2. Vzhledem k mé profesi mne bude zají-
mat hospodaření obce a jejích organizací. 

Podporovat budu určitě volnočasové ak-
tivity (kulturu, sport), spolkovou činnost, 
tradice, turistiku a propagaci obce.
3. Tato otázka evokuje představu – co je 
nyní špatně a chci to změnit. Abych byl 
upřímný, o ničem zásadním (v rámci fi -
nančních možností obce) v tuto chvíli 
nevím. Nekandidoval jsem do zastupitel-
stva z důvodu potřeby realizace zásadních 
změn v obci. Směr, kterým se obec ubírá, 
podporuji. 
Jan Grufík
1. Chci se podílet na rozvoji naší obce.
2. Chci se zaměřit na rozvoj stavebních 
parcel v katastru obce Milotice (např: Zá-
vistě).
3. Dle předchozího bodu. Zvednout počet 
stavebních míst, aby se občané Milotic 
(hlavně mladí) nemuseli stěhovat z obce 
pryč, ale měli možnost tady zůstat.
Josef Levek
1. Pro mě to bylo velké dilema, zvažoval 
jsem možnost nepokračovat a předat své 
místo vhodnějšímu kandidátovi na sta-
rostu. Nakonec mě přesvědčili nejen lidé 
z mé kandidátky, ale překvapivě i někteří 
kandidáti z obou „konkurenčních“ hnutí. 
Velmi si toho vážím, děkuji jim, a zdůraz-
ňuji, že to byl ten rozhodující faktor pro 
mou kandidaturu na další čtyři roky.
2. Ctím rozhodnutí zastupitelů, které se 
mnohdy liší od mých představ, nicméně se 
budu snažit dokončit ty úkoly, které jsme 
si dali v uplynulých volebních obdobích. 
Vnímám problémy naší obce, především 
bytovou politiku, problémy s parkováním 
v ulicích, nevyhovující kanalizace (ul. Zá-
humní), investice do části obce u Statku 
apod. K tomu chci využít smysluplné do-
tace, zkrátka snažit se, aby podmínky pro 
život v naší obci byly co nejkvalitnější. 
3. Jestliže druhou otázku chápu jako eko-
nomickou, tady bych rád zmínil to, co mě 
trápí nejvíc, což jsou vztahy mezi lidmi 
a potřeba řešit své, většinou banální pro-

blémy, prostřednictvím obce. Přitom 
by mnohdy stačilo situaci si mezi sebou 
v klidu vysvětlit, třeba i slevit ze svých 
požadavků. Nechci si hrát na mentora, ale 
věřte, že by náš svět byl o poznání hezčí. 
Zbyněk Polášek
1. Chtěl jsem zkusit ještě jedno volební 
období.
2. Rozvoj bydlení v obci a celková úprava 
lokality Šidleny.
3. Přístup občanů k obci.
Jan Řihák
1. Abych doplnil kandidátku.
2. a) Být slušný člověk. 2. b) Hasiče.
3. Parkování aut na ulicích.
Radek Šeďa
1. Bylo to logické rozhodnutí. Chtěl jsem 
navázat na kandidaturu z minulých voleb 
do obecních zastupitelstev. Mít alespoň 
malý vliv na rozhodování o směřování 
obce. Jen nasazení na první místo bylo 
pro mě překvapením.  
2. Rád bych rozvíjel občanskou vybave-
nost. Tím především myslím kvalitnější 
zázemí pro rodiče s dětmi, důchodce, kul-
turu a pro sportovní aktivity.
3. Myslím, že žijeme v hezké a fungující 
obci. Důležité je neustále pracovat na její 
údržbě a rozvoji. Také je potřeba úzká 
spolupráce se spolky, které u nás fungují. 
Protože ti především vědí, co je pálí a co 
by bylo ještě potřeba změnit.  
Petr Šrahulek
1. Protože mě baví práce s lidmi a zajímá 
mě dění v obci.
 2. Podpora vytvoření nových stavebních 
míst. Rekonstrukci kulturního domu 
a jeho prostranství. Dokončení vodovodu 
a rekonstrukce silnice u Šidlen a k Lilio-
vému kříži.
3. Aby hlavně mladé rodiny neodcházely 
z obce z důvodu nemožnosti vlastního 
bydlení a také aby se  lidé více zajímali 
o plány ale také problémy obce.
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Společenská 
kronika

Jubilanti 
Říjen
80 let Růžena Glöcklová
81 let Anna Kopřivová
82 let Ladislava Provazníková
87 let František Kundrata
89 let Věra Běhulová
94 let Antonia Fryštacká

Listopad
81 let Martin Neduchal
83 let Růžena Knotková
85 let Marie Šťastná
88 let Marie Knotková
 Anna Šťastná

Prosinec
80 let František Krist
82 let Terezie Dobešová
85 let Michal Gregorovič
 Růžena Rajsiglová
87 let Božena Lungová
89 let  Richard Šeďa
90 let Marie Pijáčková
 Anna Danačíková
 Jan Příkazský 
91 let Jan Rančík

Narození 
Září
Romana Dobešová

Říjen
Rozálie Julínková
Cyril Grufík
Klaudie Šebková

Úmrtí  
Září
Oldřiška Ingrová
Oldřich Havelka

Říjen
Jitka Blahová

Listopad
Jiřina Pavlušová
Maria Kristová
Jaromír Mrkývka
Bohumil Knotek

Přehled plánovaných akcí 
v roce 2019

Leden
  6. 1. Taneční odpoledne pro seniory
12. 1. 3. Spolkový ples
13. 1. Dětský krojovaný ples
26. 1. Hasičský ples

Únor
  2. 2. Obecní + školní ples
  8.–10. 2. Výstava ručních prací
16. 2. Košt drkotin

Březen
  2. 3. Fašaňková zábava s cimbálovou muzikou
  9. 3. Sportovní ples
22.–24. 3. Burza knih
24. 3. Dětský karneval
29.–31. 3. Dětská burza

Duben
  6. 4. Zahájení sezony v konírně
  7. 4. Degustace vín
21. 4. Tradiční košt vína
27. 4. Pálení čarodějnic
28. 4. Autorské čtení

Květen
  5. 5. Odpoledne pro seniory
11. 5. Traktoriáda
26. 5. Zpívání mužských sborů
31. 5. Vernisáž výstavy

Červen
15. 6. Hasičská soutěž
22. 6. Soutěž ve vaření kotlíkového guláše

Červenec
12. 7. Vernisáž výstavy

Srpen
23. 8. Vernisáž výstavy

Září
21. 9. Burčákové putování MND
22. 9. Trh místních produktů a řemesel
27.–29. 9. Dětská burza

Říjen
12. 10. Burčákový pochod
26. 10. Předhodová zábava

Listopad
 9.–11. 11. Krojované hody
16. 11. Martinské Šidleny

Prosinec
  8. 12. Mikulášská besídka
14. 12. Vánoční jarmark
22. 12. Zpívání u vánočního stromu
31. 12. Silvestrovský pochod – Milotice

Ke zveřejnění jmen výše 
uvedených osob byl dán souhlas.
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Obec
Z jednání zastupitelstva
ZO ze dne 30. 10. 2018
ZO schvaluje:
• ZO se bude řídit jednacím řádem ZO ze dne 27. 11. 2014 
• Počet místostarostů na jednoho
• Funkce starosty a místostarosty bude vykonávána jako dlou-

hodobě uvolněná
• Veřejnou volbu starosty a místostarosty
• Počet členů fi nančního výboru na pět členů a počet kontrol-

ního výboru na tři členy
• Předsedkyni fi nančního výboru Ing. Jarmilu Antošovou 
• Přijetí fi nančního daru od JMK jako ocenění za dosažený vý-

sledek v rámci soutěže Vesnice roku 2018 ve výši 100 000 Kč
ZO volí:
• Starostou obce Milotice Mgr. Josefa Levka
• Místostarostou obce Milotice Radka Šeďu, DiS
• Členy fi nančního výboru Ing. Jiřího Hroudného, Ing. Marti-

na Gerycha, Mgr. Jana Grufíka a Ladislava Lungu
• Předsedou kontrolního výboru pana Zbyňka Poláška
• Členy kontrolního výboru Bc. Pavla Vlčka a Jana Řiháka
ZO deleguje: 
• Starostu obce jako zástupce obce a místostarostu jako ná-

hradníka na valné hromady obchodních společností, v nichž 
má obec majetkovou účast

ZO ze dne 8. 11. 2018
ZO schvaluje:
• Směnu pozemků parc. č. 2723/15, 2213/43, 2723/2, 2213/1 

a st. 847 v majetku společnosti Slovácký statek spol. Hodonín 
za pozemek parc. č. 2428/47

• Vyvěšení záměru na prodej pozemku parc. č. 1793/6
• Vyvěšení záměru na prodej pozemku parc. č. 3935
• Záměr na pacht pozemku parc. č. 2280/76

• Jednací řád
• Výši odměn neuvolněných zastupitelů obce
• Odměnu zastupitele pověřeného přijímat sňatečné prohláše-

ní snoubenců o uzavření manželství
• Paušální částku ušlého výdělku v souvislosti s výkonem funk-

ce neuvolněného zastupitele
• Zařazení příjezdové cesty parc. 313/38 do pasportu místních 

komunikací
• Komisi pro inventarizaci majetku obce v tomto složení: 

Ing. Jarmila Antošová, Bc. Kateřina Gergelová, Zbyněk Polá-
šek, Jan Řihák, Radek Šeďa, DiS, Petr Šrahulek 

• Směrnici pro nakládání s osobními údaji
ZO bere na vědomí:
• Zřízení komisí, jejich předsedy a složení takto:
 Komise pro předškolní a školní vzdělávání a komise pro občan-

ské záležitosti
 Předsedkyně: Bc. Kateřina Gergelová
 Členové: Mgr. Ivana Smoláková, Mgr. Kateřina Pospíšilová, 

Pavlína Náplavová
 Komise pro propagaci obce a zvýšení turistického ruchu
 Předseda: Ing. Martin Gerych
 Členové: Zbyněk Polášek, Lucie Vlčková
 Komise pro výstavbu a životní prostředí
 Předseda: Mgr. Jan Grufík
 Členové: budou doplněni později
 Komise pro volnočasové aktivity, sport a mládež
 Předseda: Jan Řihák
 Členové: Jiří Sochor, Miroslav Nedvědický
 Komise pro zachování kulturního dědictví
 Předseda: Petr Šrahulek
 Členové: budou doplněni později
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Kultura
Hody. Hody?
Tak už to přišlo i do Milotic. Nejsou stárci. Názory na to, kde se 
stala chyba a proč to dopadlo tak, jak dopadlo, se různí a těž-
ko rozhodnout, který je ten správný. Každopádně se našlo pár 
mladých i těch starších, kterým nebylo jedno, že by „neproběhlo 
vůbec nic“, a tak se společnými silami vrhli do příprav okleštěné 
verze hodů. Po tři předhodové pátky se sešli všichni, kteří chtěli 
pomoci s výrobou růžiček, věnců, voniček (aktivně se zapojili 
i kluci!) za bdělého dozoru „stínové hospodářky“ (jak si ji mladí 
otitulovali) Lucky Vlčkové a po práci si zaslouženě šli na parket 
zatančit a nováčci naučit hodové tance. 
Hodový průvod, tedy jeho kratší verze, se nakonec i díky vel-
mi příjemnému počasí vydařil. Krojovaných se sešlo požehnaně 
a hody povolilo nové zastupitelstvo, které se tak poprvé předsta-
vilo veřejnosti v „plné parádě“. A nakonec to dopadlo, jak se říká 
– na tu bídu – ještě dobře.
Jen doufám, že jsme letos nezaložili novou tradici. Tedy, že není 
potřeba stárků ani hospodářů a že nepřevládne názor, však on to 
někdo udělá, a když ne, tak nebude nic. 

V tom případě by to byla velká škoda. Kroje a tradice jsou něco, 
na co bychom měli být, a já věřím, že většina i je, pyšní. 

 Lenka Knotková

Koncerty v Kafebaru U Bohuška
Milí hudební přátelé, tento rok byly koncerty pod hlavičkou 
Ears of village převážně záležitostí českých kapel, ale ne leda-
jakých. V únoru naši ves navštívil bluesman a výrobce unikát-
ních strunných nástrojů Jan Fic. V dubnu přijel přední český 
skladatel, hudebník a občasný herec Martin Evžen Kyšperský, 
mimo jiné držitel hudební ceny Anděl. V červnu nám zahrá-
ly kapely MIMO a Oliver a z vydavatelství Bughead Records 
z Veselí nad Moravou přijela Mladá krev. Na cestě po svém 
evropském turné se v září v Miloticích zastavil irský písničkář 
Dave McKendry. Mezi písněmi nám také povyprávěl své život-
ní příběhy, které ho inspirují při jeho tvorbě. 
Listopad byl v baru co do slova barevný. Vystoupil zde milo-
tický prokletý básník Martin Hajný v doprovodu kytaristky 
Evy Hrabalové. Po krásném recitálu se mikrofonu ujal Jakub 
Čermák. Český básník, písničkář a fi lmař. Ne nadarmo se 

o něm mluví jako o mladém Karlu Krylovi. V prosinci se znovu 
uskutečnil benefi ční koncert pro organizaci Lékaři bez hranic, 
kterého se zúčastnily kapely Th e Coff ees a Rabbit Slow.

Petr Foltýn
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Mikroregion Nový Dvůr

Lampionový průvod Kladení věnce k deskám se jmény padlých občanů

Beseda s Petrem Gruberem Sázení lípy Klubem seniorů 

Již několik let pořádá MiND koncem 
září víkend plný zážitků. Nebylo tomu 
jinak ani letos. Sobotu jsme zahájili Bur-
čákovým putováním a večer jsme zakon-
čili festivalem Písní nejen z vinohradů 

v areálu u Šidlen. V neděli jsme přivítali 
na Trhu místních produktů a řemesel na 
nádvoří milotického zámku více než 2700 
návštěvníků. Ti zde mohli vidět ukázky 
různých řemesel a ochutnat spoustu tra-

dičních dobrot. Pohodu doplnily cim-
bálové muziky členských obcí a na své 
si přišly i děti při představení Dětského 
kočovného divadla z Kyjova. Počasí nám 
vydrželo a věřím, že si to všichni užili. 

Oslavy 100. výročí založení Československa
V měsíci říjnu a listopadu proběhlo v naší obci několik akcí spojených s oslavami založení Československa. Jednotlivé spolky a orga-
nizace se o nich zmiňují ve svých příspěvcích. My přidáváme malou fotodokumentaci.

Sázení lípy u ZŠ Výstava Jak se žilo před sto lety



www.milotice.cz 7

Farnost
V neděli 11. listopadu proběhlo po šesti letech v naší farnosti biř-
mování. Třicítka biřmovanců se připravovala rok na přijetí této 
svátosti, kterou udělil biskup Mons. Josef Nuzík. Doufám, že biř-
movanci obdrží dary Ducha sv., které jim budou pomáhat v du-
chovním životě.
V kyjovském děkanátu přibyli v tomto roce dva noví kněží. 
V sousedních Vacenovicích se duchovním správcem stal P. Jiří 
Doležel, který přišel z Hranic na Moravě (u něj začínal jako jáhen 
náš otec Pavel) a z Arcibiskupského gymnázia v Kroměříži přišel 
do Bzence P. Martin Sekanina.
V minulém čísle zpravodaje jsem psal, že se dokončila oprava stře-
chy. V opravách pokračujeme i nadále. Nyní se dokončuje připojení 
plynu do kostela, topná soustava je hotová. Na příští rok máme při-
pravený projekt na opravu střechy fary. Také bychom rádi dokončili 
úpravu terénu kolem kostela včetně chodníku od zákristie a kanali-
zace. Všem, kteří se jakkoli zapojují do oprav, děkujeme.
Koncem listopadu se naše škola zapojila do soutěže Bible a my. 
Ve školním kole soutěžilo 60 žáků, z nichž tři postoupili do okres-
ního kola ve Strážnici. Zde obsadil náš žák Daniel Střítecký druhé 
místo v nejmladší kategorii a postupuje do celostátního kola v Brně. 
Děkuji všem rodičům, kteří věnují čas dětem při biblickém vzdělá-
vání.

Další krásnou akcí, pořádanou ve spolupráci s Aeroklubem Ky-
jov, je Drakiáda spojená s prohlídkou kyjovského letiště. Všichni 
měli možnost nahlédnout do vystavených letadel nebo si domlu-
vit vyhlídkový let. A i když si počasí s námi hrálo, vše nakonec 
dopadlo dobře a v jednu chvíli jsme měli nebe plné draků. Velký 
dík patří všem, kteří tyto akce připravili. 
Jako každý rok, i letos se poslední den v roce můžete zapojit do 
Silvestrovského pochodu za prasátkem. Ten letošní ročník se 
nese ve znamení řemesel a cílem pochodu je obec Svatobořice-
-Mistřín.
A protože se blíží ty nejkrásnější svátky v roce, přeji všem klid-
né Vánoce, hodně zdraví v novém roce a spoustu krásných chvil 
s rodinou a přáteli. Děkuji všem za přízeň v tomto roce a těším se 
na spolupráci v roce novém. 

 Lucie Vlčková 

Rozpis bohoslužeb o Vánocích:
Štědrý den  24. prosince v 22.00 hodin
Narození Páně  25. prosince v 8.00 v 10.00 hodin
sv. Štěpána   26. prosince v 8.00 hodin
závěr obč. roku  31. prosince v 17.00 hodin
Matky Boží   1. ledna v 9.00 v 17.00 hodin

P. Pavel Kaška
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Interiéry zámku jsou už zazimované 
a s velkým nasazením v nich probíhá úklid 
a příprava na novou sezonu. Důvodem 
této intenzivní přípravy prohlídkové trasy 
je fi lmové natáčení, které bude na zámku 
probíhat hned zkraje roku 2019. V lednu 
a únoru se totiž v Miloticích uskuteční 
natáčení Poslední aristokratky, jejíž kniž-
ní předlohu není třeba představovat. Ve 
fi lmových rolích se pod vedením režiséra 
Jiřího Vejdělka objeví řada známých herec-
kých osobností včetně Tatiany Vilhelmové, 
Táni Pauhofové či Pavla Lišky. Filmovat se 
bude Aristokratka také na dalších zámcích 
a hradech České republiky. 
Na závěr roku 2018 se sluší rovněž zhod-

Zaměstnanci zámku i zámeckého zahrad-
nictví přejí všem klidem naplněné a po-
žehnané vánoční svátky a vše dobré do 
nového roku 2019.

Václav Lunga

notit uplynulou sezonu. Letos navštívilo 
milotický zámek přesně 42 542 platících 
návštěvníků, což je o necelé dva tisíce 
méně než v minulé, rekordní sezoně. 
Přesto jsme s tímto číslem nanejvýš spo-
kojeni. Vždyť ještě před nějakými pěti či 
šesti lety se nám o takových počtech ná-
vštěvníků ani nezdálo. Letos jsme navíc 
dosáhli nového rekordu v tržbách, které 
činily 5,3 mil. korun.
Na příští sezonu je už nyní připraveno 
několik novinek, a pokud vše klapne, 
uskuteční se největší akce v novodobých 
dějinách zámku – generální rekonstrukce 
zámeckého zahradnictví. A tom však až 
příště.

Zima v (nejen zámecké) zahradě 
Jako každý rok nás zima opět překvapila. 
Nejvíce bývají překvapeni cestáři, ale i za-
hradníci mají vždy spoustu času a najednou 
zjistí, že je země ztuhlá na kámen a sebelepší 
rýč nedostanete do země. Přestože se říká, 
že rostliny se ukládají k zimnímu spánku, 
není to tak úplně pravda. Na povrchu je 
nehostinno, a tak se v předtuše nedostatku 
snaží získat co nejvíce z půdy. Proto většinu 
stromů a keřů je lépe vysazovat na podzim, 
aby v tom ´spánku´ mohly kořenit a když 
jim ještě ustelete chvojím nebo slámou, bu-
dou vám hlavně při holomrazech vděčné. 
Důležitá po výsadbě je kvalitní zálivka, 
zvláště pak v tomto suchem zmítaném 

čase. Dobré hospodaření s vodou bude 
do budoucna jedním z nejdůležitějších 
faktorů pro úspěšné pěstování rostlin. 
Promyslete, jak vodu co nejlépe zachytit 
a efektivně ji využít, záhonky mulčovat 
slámou, lépe zalévat (zasakování, kapková 
závlaha), ale také dodávat půdě organic-
kou hmotu (kompost, hnůj). Umělými 
hnojivy krmíte jen rostlinu, ale my mu-
síme chtít nakrmit i půdu. Zlepšíme tak 
její kvalitu, strukturu, a také i schopnost 
zadržet vodu. V zimě, kdyby náhodou na-
padl sníh, ho přihrňte ke stromům. Zajis-
títe jim pak dostatek vláhy na jaře. 
V sadech nezapomínejte krmit ptáky, je-

jichž přítomnost vás může zbavit obaleče 
jablečného (červivá jablka), aniž byste vy-
užívali postřiky. Přes zimu je také čas pro-
myslet si, co chci další rok vysazovat jak 
na zeleninovou zahrádku, tak i do truhlí-
ků a jiných nádob. 
V příštím roce bude pravděpodobně 
probíhat výstavba nových skleníků. Do 
zahradnictví se bude vstupovat z hlavní 
cesty, kde jsme umístili poutač a vytvořili 
nový vchod do prodejny s pěšinou a vý-
sadbou trvalek. Podmínky budou provi-
zorní, ale i tak se budeme snažit uspokojit 
všechna vaše přání.

Roman Krejča

Aktivity na zámku

Státní zámek Milotice

Pohádkovým lesem prošlo v letošním 
roce 800 mladých pohádkomilů s dopro-
vodem. Tímto bych rád poděkoval všem, 
kteří svou účastí nebo sponzorským da-
rem přispěli ke zdárnému uskutečnění 
akce. Sponzory byli: Agros Farmy Morava, 
Pekárna Příkazský, Wiky Kyjov, BD Sen-
zor, Favex, cukrářství Madlenka, Hostinec 
na Zámecké, Kovozoo Staré město, Vinař-
ství Krist, Lef, Okrasné dřeviny Kostelní-

ček, Haluškárna Maco, Artep, cukrovinky 
Kundrata Richard, LHD service, Mikéska 
Adam a Lunga Ondřej – zámečnictví, 
Ehrlich Lubor – zemědělské služby, Vinař-
ství Metrofl ora, Klub maminek Milotice, 
Klub seniorek Milotice, Skauti Buchlovice, 
cukrářky Michaela Horáková, Bohumila 
Hanzlová a Hana Kobylková. 
Jednoho červnového odpoledne roze-
zpíval návštěvníky zámku ženský lidový 

soubor Tragačnice z Kyjova. Vystoupení 
doprovázela skvělá atmosféra a všeobecné 
veselí. 
V srpnu nás přijeli pobavit kočovní diva-
delníci z Krnova. Pod vedením principálky 
Petry Severinové vystoupili s rozvernou, 
divadelní pohádkou Jan a Jiří všechny 
smíří. Věřím, že se představení všem líbilo 
a určitě se potkáme i v dalším roce. 

 Roman Krejča
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Sbor dobrovolných hasičů
Vážení spoluobčané, s koncem roku 
a s blížícími se svátky přichází ohlédnutí 
se za uplynulým obdobím. A jaký že byl 
rok 2018 pro hasiče? Ve zkratce velmi 
úspěšný. Největší změnou prošla hasičská 
zbrojnice, určitě jste si všimli nové fasády, 
ze které máme obrovskou radost. 
Teď můžeme přejít k akcím, které jsme 
uspořádali, a kterých jsme se účastni-
li během roku. V lednu se uskutečnil již 
tradičně Hasičský ples, na kterém hrála 
DH Drietomanka. V sobotu 17. února 
jsme uspořádali III. ročník Koštu drkotin 
a pálenek, který sklidil velký úspěch. Ce-
loročně stále probíhá sběr papíru, za který 
spoluobčanům velmi děkujeme. 
V sobotu 28. dubna se na hasičském hři-
šti konalo Pálení čarodějnic, ke kterému 
nám přálo počasí i hojná účast. Pro děti 
byly připraveny pohybové hry, malování 
na obličej a občerstvení. Akce byla samo-
zřejmě zakončena upálením čarodějnice, 
kterou vyráběli mladí hasiči pod dozo-
rem vedoucí mládeže. V neděli 6. květ-
na proběhla Mše svatá za všechny hasiče 
u hasičské zbrojnice a také den otevřených 
dveří na hasičské zbrojnici. Nesmíme za-
pomenout ani na soutěž O pohár staros-
ty obce, která se uskutečnila 17. června. 
O týden později vyhrálo družstvo Bar Po-
hoda soutěž ve vaření kotlíkových gulášů. 

Také na této akci byla překvapivá účast, 
a tím děkujeme všem zúčastněným druž-
stvům i degustační komisi za skvělou at-
mosféru i účast. 
V červenci jsme byli pozváni na soutěž 
ve vaření guláše do Vracova, kde jsme se 
umístili na krásném 2. místě. Ke 120. vý-
ročí založení Sboru dobrovolných hasičů 
v Miloticích jsme pořádali 15. a 16. září 
oslavy s předáváním ocenění. Říjen za-
počal sběrem železného šrotu a ukončila 
jej tradiční předhodová zábava s kapelou 
V.S.P.
Kromě akcí, které pořádáme my, se sbor 
účastnil kulturních a společenských akcí 
v obci i mimo ni např. organizace dopravy 
na festivalu, pomoc na Vánočním jarmar-
ku, účast na trhu řemesel a požární hlídky 
na plesech atd. 
Samozřejmě nesmíme zapomenout ani na 
mladé hasiče, kteří se během roku zúčast-
nili spousty soutěží. A že se jim letos velmi 
dařilo. Na již výše zmíněné soutěži O po-
hár starosty obce se mladší družstvo umís-
tilo na 5. místě a starší na 6. místě, z cel-
kového počtu 14. družstev. TFA mladých 
hasičů a dorostenců v Hodoníně se konalo 
v sobotu 8. a neděli 9. září, v sobotu nás 
reprezentovali Anna Příkazská, Andrea 
Řiháková, Daniela Králová, Jakub Vařák, 
Matěj Novosad a Miroslav Nedvědický. 

A jak se nám v této soutěži da-
řilo? Matěj doběhl na krásném 
12. místě v kategorii mladší chlap-
ci. V kategorii starších doběhl 
Mirek na 11. a Kuba na 12. místě. 
V kategorii starších dívek obsadila 
Daniela 13. místo, Andrejka místo 
9. a Anička místo 1. Starší žáci se 
umístili celkově na 3. místě. Ne-
dělní reprezentantkou byla Kris-
týna Vařáková, která se umístila 
mezi mladšími dorostenkami na 
pěkném 3. místě. 

Další z mnoha soutěží byla ve Vracově – 
běh na 60 metrů, která se konala 22. září 
a obsadili jsme zde 3. a 1. místo. Na vý-
sledky i fotky z dalších soutěží se můžete 
podívat na našich stránkách (http://www.
sdhmilotice.estranky.cz). Samozřejmě, 
aby mohla naše mládež dosahovat tako-
vých výsledků, je nutné pořádně trénovat. 
V zimních měsících probíhá trénink v tě-
locvičně místní školy a hned, jakmile vy-
svitne první jarní sluníčko, přesouvají se 
tréninky ven na tréninkové hřiště. 
A na co se můžete těšit v roce nadcháze-
jícím? Opět připravíme ples, košt drkotin 
a pálenek, pálení čarodějnic, vaření gu-
lášů, sběr železného šrotu a samozřejmě 
i předhodovou zábavu. Na programu bu-
dou i menší akce. Rádi vás na všech ak-
cích uvidíme. 
Touto cestou bychom chtěli poděkovat 
všem, kteří v průběhu roku 2018 jakým-
koliv způsobem pomohli či podpořili čin-
nost našeho sboru. Poděkování patří také 
všem dobrovolným hasičům, těm velkým 
i malým a jejich rodinám. Nakonec pře-
jeme příjemné prožití svátků vánočních, 
mnoho štěstí, zdraví a spokojenosti v no-
vém roce 2019. 

Křížová Alexandra, 
členka SDH 
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Zdravím vás v tento krásný předvánoční čas. Na podzim proběhla v knihovně beseda 
s panem Petrem Gruberem o období založení 1. republiky. Přijel i s vnukem armádní-
ho generála Šimona Drgáče z Mutěnic. Dozvěděli jsme se mnoho zajímavých informací 
a prohlédli si dobové dekrety, uniformu nebo šavli. Zároveň se měl zasadit i jeden ze 
stromů republiky, ale protože nám to stavební úpravy kolem objektu neumožnily, lípu 
zasadíme s dětmi na konci března při Noci s Andersenem.
V úterý 9. října jsme byli jako jedna z nominovaných knihoven v kategorii „základní 
knihovna“ pozváni se starostou obce do zrcadlové kaple pražského Klementina na vyhlá-
šení výsledků Knihovna roku 2018. Kromě nejvyšších představitelů Národní knihovny 
zde byl přítomen i ministr kultury doc. Mgr. Antonín Staněk, Ph. D. Titul nakonec obdržela Místní knihovna Pavla Křížkovského 
Holasovice. My jsme obdrželi diplom za příkladnou spolupráci se spolky s důrazem na budování vztahu k regionu. A jako dárek do 
knihovny společenské hry a knihy. Šťastný Nový rok vám všem přeje                                                                                Jitka Úradníková

Knihovna
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Fotbalový klub Milotice 
Vážení čtenáři, dovolte mi, abych vás se-
známil s činností FK Milotice během letoš-
ního roku. Letošní rok jsme u áčka záhájili 
přípravu hned zkraje ledna a neúčastnili se 
zimního turnaje v Dubňanech, protože 8–9 
přípravných zápasů na umělé trávě je moc, 
dochází ke zranění a na přípravu naší úrov-
ně stačí 4–5 zápasů. Cíl sezony byl zachránit 
se, a to se nám s přehledem podařilo, když 
jsme nakonec skončili devátí se ziskem 36 
bodů, a stanovili tak nejlepší umístění v his-
torii milotického fotbalu. 
Kaňkou na sezoně byly výpadky v podo-
bě výprasků v Kyjově, Hroznové Lhotě 
a Krumvíři. V létě pozici trenéra obsadil 
Roman Neduchal a asistent Petr Dobeš. Po 
podzimní části vládne spokojenost, hlavně 
výhra v Ratíškovicích byla hodně emotivní 
a přinesla opravdovou radost z fotbalu. 
Cílem je udržení stávajícího kádru a do-
plnění o mladého záložníka Lužic Radka 
Zálešáka, který působil i v Hodoníně a na 
podzim u nás absolvoval několik tréninků. 
Z Lužic máme příslib od předsedy klubu, že 
nám ho na jaře uvolní na zkoušku a v létě se 
uvidí, co dál. Dále bylo prodlouženo i „hos-
tování“ brankáře Libora Nikla v Žarošicích, 
který by se měl podle jeho vyjádření v létě 
taky vrátit, ale uvidíme, jaká bude realita. 
Žarošice oslovili i Peťu Holuba, který by měl 
zájem tam jarní část odehrát a v létě se spolu 
s Liborem vrátit. Uvidíme, jak tato jednání 
dopadnou, protože Peťa je pro nás klíčový 
hráč. Konečné rozhodnutí padne před za-
čátkem mistrovských zápasů, až budeme 
vědět stav kádru a jestli máme dostatek 
zdravých hráčů. 
Co se týká zimní přípravy, „A“ tým nebude 
startovat na zimním turnaji a zúčastní se 
soustředění v Tasovicích u Znojma. Celkem 
áčko čeká pět přípravných zápasů. Mistrov-
ské zápasy pro „A“ i „B“ startují o víkendu 
23. 3. a 24. 3. 2019. Áčko začíná doma s Pačla-
vicemi, na košt máme doma Velké Pavlovice.
Béčko mělo pro jarní část sezony mnohem 
příjemnější starosti, a to historický postup 
do okresního přeboru. Bohužel v podzimní 
části se mu domácí zápasy absolutně nevy-
vedly a doma získalo jediný bod. Uvidíme, 
jak se týmu povede na jaře a zda okresní pře-
bor udrží. Poděkování patří Milanovi Mě-
churovi a Davidovi Lungovi za vedení týmu.
Dorost bohužel neposkládáme dohromady, 
a tak někteří kluci působí v Ratíškovicích, 
ale je jich málo. Tady časem nastanou pro-
blémy, protože se áčko a béčko nebude mít 
kým doplnit. Poslední naděje v podobě Ne-
duchala, Grufíka, Antoše a Nedvědického 
už vidíme v mužích a za nimi je velká pro-

past. Snad jedině Kevin Plachý v Kyjově je 
naše naděje do blízkého budoucna.
Žákům se letos daří i výsledkově a je to vi-
dět v tabulce, kde jsou na pěkném 3. mís-
tě. Doufejme, že se budou dále zlepšovat 
a podaří se je udržet dlouhodobě. Velký dík 
patří trenérům Miroslavu Nedvědickému 
a Zdeňkovi Plachému a také rodičům, kteří 
se o tým starají a obětují tomu spoustu času.
V přípravce vidím problém. Pod hlavičkou 
máme tři mužstva, ale celkově v nich hraje 
málo našich hráčů. V létě by stálo za zváže-
ní MiRaVu zrušit a pokračovat pouze jako 
Milotice, protože projekt MiRaVa přináší 
výsledky pouze v Ratíškovicích a Hodoníně, 
my tady vidíme pouze plné a obsazené hlav-
ní hřiště, ale kluci z Milotic se tam rozhodně 
neprohánějí. Jediná výhoda tohoto projektu 
je, že nemusíme zabezpečovat chod a trenéry.
V létě jsem zkusil udělat nábor minipří-
pravky, oslovil jsem Pavla Kotáska a Radima 
Krista, jestli by to nezaštítili trenérsky. Klu-
ci se toho chopili a na nábor přišlo kolem 
15 dětí a tento trend se podařil udržet celý 
podzim, teď chodí trénovat do tělocvičny. 
Doufám, že toto je naše budoucnost a ne-
bude nouze o děti a mládež v našem klubu. 
Nejlepší vždy budou odcházet do Hodonína 
nebo Kyjova, ale nesmí z přípravky vycházet 
šest hráčů a všichni do Hodonína nebo Ra-
tíškovic a do žáků nikdo; to je něco špatně, 
protože tolik talentů bohužel rozhodně ne-
máme.
Krátce k nesportovní činnosti. Vyšla nám 
dotace z JMK, je to už počtvrté za sebou, 
a tak se nám hezky opravují kabiny. Letos 
jsme dostali 340 000 Kč na opravu a zateple-
ní fasády a nového podhledu pod tribunou. 
Stavební práce právě probíhají a do konce 
roku bude hotovo. Nutno podotknout, že 
dotaci z JMK vždy podporuje obec Milotice 
45 %, JMK dává 55 % celkové částky. Tímto 
patří obci velký dík, protože za ty čtyři roky 
to dělá určitě přes půl milionu korun, které 
nám dala obec nad rámec dotace na provoz.
Další dotací je dotace na mládež z MŠMT, 
z níž jdou peníze na platy trenérů mláde-

že, kteří dostanou symbolickou odměnu za 
celoroční práci. Další položky zahrnuté do 
dotace jsou nové míče, dresy a tréninkové 
pomůcky, nájmy tělocvičny, UT, energie 
atd. Letos částka činila 79 500 Kč.
Cílem pro další období je dostat na tenisové 
hřiště zbytek umělé plochy a osvětlit tento 
prostor, aby se tam dalo trénovat v zimě. 
Dále se pracuje na projektu úpravy plochy 
za tribunou, s čímž souvisí i využití dvou 
nádrží, které tam jsou. Místostarostovi jsem 
poslal ofi ciální žádost o zabudování těchto 
nádrží a svedení vody ze střechy tribuny 
do nádrží, protože vody je málo a je to ob-
rovský problém. V kanále při tomto trendu 
nebude voda chybět jak v minulosti v čer-
venci, ale třeba už v květnu, a proto je škoda 
nevyužít každé možnosti chytat dešťovou 
vodu a použít ji pak na kropení trávníku. 
Provoz hřiště ročně vyjde cca 45 000 Kč, 
je zde započítáno sečení 3x týdně po dobu 
cca sedmi měsíců, postřiky, hnojivo, křemi-
čitý písek a travní semeno. Je proto škoda 
nevyužít dešťovou vodu ze střechy tribuny 
a nechat si hřiště spálit a uschnout, a tím  
vyhodit z okna nemalé fi nanční prostředky.
Asi nejdůležitějším úkolem bude zajistit 
nového hospodáře. Hospodář je pro náš 
areál velmi důležitý, jeho práce zabere týdně 
zhruba 20–25 hodin po dobu osmi měsíců. 
Úklid a praní dresů nám naštěstí zajišťuje 
obec.
Začátkem října byl odvolán předseda 
klubu Richard Dobeš. Pro fotbal dělal 
hodně a většinou víc než jako předseda 
musel, ale svoji veškerou práci sám zha-
til a znehodnotil. Jako výbor samozřejmě 
uděláme vše proto, aby se to neopakovalo, 
a provedeme k tomu opatření.
Po valné hromadě, která se konala 
25. 11. 2018, byl zvolen novým předsedou 
klubu Libor Knotek a doplněn nový člen 
výboru Pavel Kotásek. 
Děkuji všem za jejich činnost pro fotbal 
a přeji vám už nyní všechno nejlepší do 
příštího roku.

Radek Kundrata
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ZO ČZS hlásí
Tož už nám skončily ty poblázněné čase vinobraní, letos obzvlášť 
dlúhého, už od červenca skoro. Máme víc času postát u beček, 
pokoštovat, zapřemýšlat, co eště doladit s tým víniskem, a těšit 
sa, až bude hotové a hlavně prodané a nejaké ty grajcary v míš-
ku. Aj rámečky na diplómy z koštů už sú nachystané. A esli sa 
náhodú neco úplně nepovédlo, už možem vymýšlat, jak to udě-
láme ináč při příštím vinobraní. Nalejem si další pohárek, aj sa 
posadíme, venku ščí nebo praščí mráz, v kamnoch praščí dřevo... 
a doma praščí žena každého špatného chlapa, co to s takýmto 
vysedáváním po sklepoch přeháňá a nehledí si rodiny.
A jak je aj furt práca okolo baráku, tož aj u Šidlen je temu tak – 
například vodovod je už v zemi a teče z něho voda. A dokonca 
hneď na pětadvacíti místoch naráz! Mezi sklepama chodijú cizí 
chlapi v montérkách a s prútkovýma virgulama ty místa hledajú, 
poněvadž nikdo neví, kde sú.
Že eště néni voda z kohútka, néni letos taká tragédija, šak vína 
bylo dosť, tož néni potřeba ho nejak „rozmnožovat“ či „srážat 
kyselinu“. A jak je vína dosť, tak sa ho snáď aj dosť už prodalo 
na oboch burčákových pochodoch aj na Martinských Šidlenách. 
Zas sa teho chytlo více vinařů jak lóni – letos přes štyrycet. Hod-
ně sa vydělalo, tož Vánoce sú zachráněné.

Též sme opět vypravili narvaný autobus do Salóna vín, abysme 
tam nabrali trošku inspirace, ale esli tam byla nejaká ostuda, to 
sa zdozvíte až v příštím Zpravodaju. Nebo rači nedozvíte. Don-
dite si to zjistit mezi nás, třeba na výroční schůzu – v nedělu 
27. ledna v 15 hodin na KD.
Vinšujeme vám všeckým požehnané a radostné vánoční svátky 
a všecko dobré do nového roku!

Jaroslav Grufík

Na kulturní dům zase po roce zavítal Mi-
kuláš – aby taky ne, když se tam sešlo to-
lik šikovných dětí: první adventní neděli 
2. prosince byl začátek mikulášské be-
sídky už po druhé až v 16 hodin, a to 
z jednoho prostého důvodu – už se šeří, 
v sále je tma, TICHO a z osvětleného je-
viště mohl vesele mávat „chumel“ čertů 
a sbor andílků – no prostě příjemná 
předvánoční atmosféra. 
Za tu samozřejmě vděčíme krásně při-
praveným dětem a paním učitelkám 
z místní mateřské školy všech tříd: Mo-
týlků, Koťátek a Sluníček a taky děvča-
tům z Orla. Všichni předvedli, jak pil-
ně trénují během celého školního roku. 
Všem, kdo naši besídku jakýmkoliv způ-
sobem podpořil upřímně děkujeme!
Po Novém roce nás čeká příprava plesu 
společně s ostatními místními spolky. 
Tak kdo by v sobotu 12. ledna 2019 ve-
čer neměl žádný program, může obout 
taneční boty a přijít na Spolkový ples, 
kde bude vyhrávat dechová hudba Milo-
čanka (a vstupné bude jen symbolických 
50 Kč).
Jinak přejeme všem nádherné prožití 
svátků vánočních…

Pavlína Náplavová

Orel jednota 
Milotice
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Klub maminek
Děti i maminky v klubu jsou již vánočně 
naladěni, proto rádi a s chutí tvoří vánoč-
ní ozdůbky a výrobky, které potěší děti 
i jejich rodiče. Oblíbená je výroba andílků, 
tisk s razítky a vánoční skřítci. Jako každý 
rok i letos 7. prosince se na nás opět přišel 
podívat i Mikuláš a rozdával sladkou od-
měnu. Na poslední schůzku je naplánová-
no vánoční posezení s jarmarkem, kde děti 
prodávají své vlastní výrobky.
Přijďte se mezi nás podívat, scházíme se 
každý pátek v 17 hodin v bývalé školce na 
Rafandě.

                                    Marcela Piťová

V dnešním článku si spolu zavzpomí-
náme, kdo a kdy vlastně stál za vznikem 
svazu chovatelů poštovních holubů v Mi-
loticích.
Zakládajícími členy byli Josef Povolný, 
Antonín Knotek, František Novotný, Bo-
huslav Gregorovič a Stanislav Ingr. Spolek 
vznikl někdy mezi lety 1954–1955. Zaklá-
dající členové to neměli vůbec jednodu-
ché. Jelikož v Miloticích neměli „hodiny“, 
které jsou nezbytné při závodění, vozili 
plíšky (předchůdci dnešních „gumek“) 
na kolech do sousedních Svatobořic, pod 
které milotičtí holubáři patřili.
V roce 1956 byly pořízeny jedny dřevěné 
hodiny, které byly u pana Antonína Knot-
ka. V rozmezí let 1956 až 1958 vstoupili 
do spolku další členové, a to Josef Grufík, 
František Polášek, Jindřich Nedvědický, 
František Plachý, Olin Havelka, František 

Letu zdar!
Šlézar, František Slobodník a Josef Bene-
šovský (přistěhoval se ze Šardic). Holu-
báři vozili na kolech v proutěných koších 
holuby nasazovat do Kyjova k vlakovému 
nádraží. Po splnění všech formalit, které 
s nasazováním holubů na závod souvise-
lo, putovali holubi na místo závodu vla-
kem (samozřejmě v koších).
Velké usnadnění s nasazováním nastalo, 
když si v roce 1960 jeden z členů koupil 
auto, a ušetřil tak spoustu času svým ka-
marádům při vození holubů do Kyjova. 
Další ulehčení přišlo o pár měsíců poz-
ději, když v tomtéž roce začali nasazovat 
holuby v Miloticích u pana Antonína 
Knotka, už i „hodin“ mezi holubáři při-
bylo. 
S Miločáky nasazovali pod stejným spol-
kem také holubáři z Ratíškovic, Dub-
ňan a Svatobořic (číslo tehdejšího spol-

ku bylo 1205 a spadal pod Kyjov). Od 
r. 1962 nastala změna a milotický spolek 
patřil pod Hodonín. Ke spolku se přidali 
holubáři z Vlkoše, Skoronic a z Kelčan. 
V 60. letech se nasazovalo u pana Sta-
nislava Ingra. Obecní úřad v Miloticích 
holubářům dal „baju“, ve které se holubi 
nasazují do dnes. 
Nyní má spolek celkem devět členů, kte-
rými jsou Jindřich Nedvědický (od roku 
1957 pokladník), Dušan Nedvědický, Pa-
vel Paytok (oba od r. 1989), Libor Kun-
drata a Radka Kristová, zbylí členové 
jsou z Vacenovic a to: Štěpán Synek, Cy-
ril Foltýn, Jan Šťastný a Jaroslav Řihák. 
Rádi mezi sebou přivítáme nové členy, 
nebojte se a přidejte se k nám.
Krásné prožití svátků vánočních, mnoho 
zdraví a sil v novém roce vám přejí 

milotičtí holubáři



www.milotice.cz 13

(Zprávičky) Z naší školky …
V tomto školním roce jsme si mohli dlouho užívat teplých sluneč-
ných dnů, díky nimž jsme hodně času trávili na školní zahradě, 
hřištích v okolí školy a na vycházkách k rybníku, do polí i do obce. 
Ve třídách Motýlků, Koťátek a Sluníček jsme se seznamovali s no-
vými kamarády, s prostředím a denním režimem v MŠ. 
Každý měsíc jsme měli v naší školce několik představení, ať už 
divadelní, kouzelnické nebo hudební. Předškoláci ze „Sluníček“ 
zhlédli muzikál „O pejskovi a kočičce“ na KD v Kyjově a všechny 
děti z MŠ si zajely na výlet do kyjovského muzea na výstavu loutek 
rodáka z Milotic, pana Neduchala.
V jednotlivých třídách jsme si povídali o podzimu. Při tématech 
o úrodě na polích, zahradách, sadech i ve vinohradech se zapojili 
také někteří rodiče, díky nimž jsme měli možnost si z plodů ovoce 
a zeleniny vytvořit výstavky a ochutnávky. V hojném počtu se ro-
diče zúčastnili také drakiády a lampiónového průvodu. Mimo tyto 
„venkovní akce“ se děti a rodiče podíleli jak na mikulášské besídce 

Klub seniorů
Co dělali senioři od léta a co chystají? Nepodřimují u televize? 
Většina ano, ale ta hrstka, která se schází pravidelně každých 
14 dní, nezahálí a je aktivní. O prázdninách jsme na „Seni-
ordance“ ve Vacenovicích zatančili taneček „Dobrá nálada“. 
Velmi se líbil. Pravidelně pomáháme prodávat vstupenky na 
festivale u Šidlen, jako pohádkové babičky v kroji rozdává-
me dětem cukrovinky na Pohádkovém lese v Bažantnici a hlí-
dáme výstavy na Penzionu. V rámci akce Ukliďme Česko jsme 
uklízeli naši vesničku, zúčastnili se lampionového průvodu 
a koncertu v kostele. 
Na hodové pondělí proběhlo sázení lípy na odpočinkovém místě 
na ulici Dubňanská – se starostou, s harmonikou a zpěvem. Ně-

kteří pak na kolotoči létali v kroji, no jak malé děcka! Starosta se 
práskl přes kapsu a platil a také Laďa Nosek zavdal štamprličku. 
Týden po hodech nám připravili krásné setkání žáci 1. a 9. tříd. 
Upekli buchtu, zazpívali písničky našeho mládí a my jim nabídli 
perníčky a sušené ovoce. Moc se divili, kolik nás přišlo. Nasmáli 
jsme se, trošku rozhýbali a bylo nám dobře! Poslední listopado-
vou sobotu jsme si vyjeli do Prahy na muzikál Mefi sto, který se 
nám moc líbil. 
Jako každý rok i letos přišel do přístavby kulturního domu Miku-
láš, anděl a čerti a rozdali nám dárečky. Byli jsme přece hodní ne? 
16. prosince jsme si zazpívali koledy u vánočního stromu u obec-
ního úřadu a hned další den za námi, už po několikáté, přijelo Sex-
teto z Hodonína. Společně jsme si zazpívali a ochutnali cukroví, co 
jsme která napekla na vánoce a které přineseme i 30. prosince na 
Živý Betlém. Silvestrovského pochodu se většina z nás zúčastňuje 
pravidelně a pravidelně pomáháme i s přípravami. 
A co v Novém roce? Hned 6. ledna začínáme plesovou sezonu 
Tanečním odpolednem, protože seniorům se plesá lépe odpo-
ledne než v noci! Chystáme pěkný kulturní program. Všechny 
srdečně zveme. V únoru oplatíme návštěvu seniorům v Ratíš-
kovicích a navštívíme jejich ples. V březnu plánujeme týdenní 
relaxační pobyt v Sezimově Ústí.
Přijďte mezi nás, pobavíte se a zasmějete! Vždyť smích přece léčí!
Přejeme všem našim spoluobčanům požehnané vánoční svátky 
a hodně zdraví v roce 2019!

Libuše Šrahulková

Klub batolat
První prosincovou sobotu se konal druhý ročník turnaje ve společenské hře „Člověče 
nezlob se!“ Turnaje se zúčastnilo 17 hráčů různého věku. Po třech napínavých setech 
se do fi nále probojovali čtyři hráči. Na prvním místě se umístnila Zuzanka H., která 
si odnesla již tradiční marcipánový dort vyrobený paní Zdeničkovu Snopkovou. Na 
druhé místo se probojoval jeden z nejmladších hráčů, Vojtíšek K. Třetí místo obsadil 
Vojtíšek S. Ve fi nálovém kole se na čtvrtém místě umístil nejmladší hráč Martínek P.  
Zúčastněným a vítězům moc gratulujeme a těšíme se na další turnaj, tentokrát 
v pexesu.                                                                                                        Klub batolat
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Světový den laskavosti
Den 13. listopad byl vyhlášen Světovým dnem laskavosti a v rámci tohoto dne se uskutečnil projekt pod názvem Jsem laskavec. 
Žáci první a deváté třídy se zapojili do projektu Nadace Karla Janečka, jehož podstatou je šíření dobrých skutků. V celé republice 
se přihlásilo 445 týmů s 14 000 školáky. Prvňáčci se učí už od října konat dobré skutky nejen doma, ale i ve škole. Abychom udělali 
radost také lidem, kteří nepatří do blízkého okruhu našich známých, rozhodli jsme se potěšit místní seniory. Devítka upekla buchty, 
ti nejmenší vyrobili andílky a naučili se několik pohybových písniček. Domluvili jsme si návštěvu v Komunitním centru. Jaké bylo 
naše překvapení, když jsme zjistili, že pozvání přijalo tolik starších lidí. U malého občerstvení jsme si společně zazpívali, zacvičili 
a také se zasmáli. 
Věřím, že radost, kterou jsme rozdali, přinesla dobrý pocit i všem zúčastněným.                                                      Mgr. Doris Bažíková

Lampionový průvod
Na konci měsíce, 28. října 2018, oslavila naše republika krás-
ných 100 let. I naše škola se rozhodla, že toto výročí jaksepatří 
oslaví. Za podpory vyučujících, žáků, jejich rodičů a prarodičů 
vznikla ve škole krásná výstava, která se stala velkým lákadlem 
nejen pro naše žáky. Ve dvou dnech také probíhal projekt, kdy 
se každá třída věnovala vybranému tématu, např. módě, hud-
bě, osobnostem 1. republiky… Akce vyvrcholila zasazením pa-
máteční lípy před budovou školy za přítomnosti vedení školy 
a obce, ale také žáků a několika rodičů či prarodičů. Poté se 
žáci 2. stupně přesunuli do tělocvičny, kde se s chutí zapojili do 
soutěže, kterou si pro ně připravili žáci 9. třídy. Projektové dny 
byly zakončeny zhlédnutím dobového fi lmu. 

Mgr. Radka Pavelková

Na konci měsíce
Ve čtvrtek 25. října jsme se v 18.00 hodin všichni sešli u naší 
školy, abychom společně s dětmi, rodiči a prarodiči oslavili 
100. výročí od založení Československa. Děti měly připrave-
né pestrobarevné lampiony, do pochodu nám hrála dechová 
hudba Miločanka. Lampionový průvod vyšel od školy smě-
rem k obecnímu úřadu. Zde jsme měli možnost po krátkém 
kulturním programu vidět také dobové uniformy legionářů 
přímo z fronty: z Ruska, Francie a Itálie, i se zbraněmi v ruce. 
Zástupci obce spolu s legionáři položili věnec k pamětní desce 
místních legionářů padlých za 1. světové války, která je umís-
těna v kostele.

Mgr. Jana Trtíková

v KD, tak na předvánočním posezení v jednotlivých třídách MŠ. 
Taktéž v rámci projektu Šablony pro ZŠ a MŠ Milotice se rodiče 
dětí dozvěděli mnoho zajímavého v oblasti předškolní výchovy 
a vzdělávání na dvou tematických setkáních s logopedkou a psy-
choložkou.
Pro děti byl jistě velkým zážitkem Mikuláš, který je v jejich tří-
dách i se svými pomocníky navštívil a podaroval sladkostmi. Po-
zadu nezůstal ani Ježíšek, který do mateřské školy chodí už před 
vánočními prázdninami a od kterého děti našly pod vánočním 
stromečkem nové hračky a hry. Celé adventní období jsme si ve 
školce společně krátili zpěvem koled, povídáním o štědrovečer-
ních zvycích a těšením na Štědrý den v rodinném kruhu. 
Dovolte nám, abychom i vám, milí čtenáři, popřály klidné vá-
noční svátky plné lásky, rodinné pohody a chvil s vašimi nejbliž-
šími a do příštího roku hlavně zdraví.

kolektiv učitelek z MŠ 
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V roce 1917 vstoupily do války Spojené 
státy americké a Řecko. Z války naopak 
vypadlo Rusko, jehož vyřadila říjnová 
revoluce vedená Vladimírem Iljičem Le-
ninem. Lenin byl ve skutečnosti spolu 
s dalšími placeným agentem válčícího Ně-
mecka, které touto cestou usilovalo o uza-
vření východní fronty a přesunutí svých 
vojenských sil na západ. Předposlední rok 
Velké války můžeme charakterizovat jako 
období celkové vyčerpanosti, zejména na 
straně Ústředních mocností. V zahraničí 
začaly vznikat také Československé legie.
Jaká byla situace v Miloticích a okolí? 
V roce 1917 probíhaly ještě obsáhlejší 
soupisy a odvody potravin než v letech 
minulých – hned v lednu se kromě sou-
pisu obilí, dobytka a drůbeže sepisovali 
už také psi a kočky. V květnu byly z věže 
milotického kostela shozeny dva zvony 

z počátku 19. století, v září odinstalován 
ještě třetí a otrhán hromosvod, který se 
v minulém roce pořizoval nový. Naštěstí 
varhany, na něž mělo také dojít, zůstaly 
pro svou historickou hodnotu ponechá-
ny. K tomu všemu toho roku panovalo 
obrovské sucho a nastala velká neúroda – 
i přesto na podzim stát vydal další kvóty 
kolik a čeho odvést. 
Farář Dostál dodává, že „každý se těm vý-
měrům vysmál“, protože už neměl nikdo 
nic. „Každý hleděl si poraditi, jak mohl, 
aby nehladověl.“ Rozmáhala se lichva, čer-
ný trh a neustále klesala hodnota peněz. 
Na druhou stranu válka, jak vysvětluje 
Dostál, dopomohla ke zvýšení vážnosti 
a prestiže obyčejných sedláků, dříve vy-
smívaných, kteří nyní živili celou zemi.
Dostatek bylo pouze topiva, poněvadž 
na počátku roku 1917 farář Dostál spolu 

s hrabětem Ladislavem Seilernem a staros-
tou Aloisem Horákem založili Hornické 
a elektrárenské družstvo, které domác-
nostem v Miloticích a okolí dodávalo uhlí 
ze zdejších dolů. Starostovi Horákovi se 
podařilo z fronty dostat 10 místních haví-
řů, aby zaučili nové havíře v těžbě lignitu. 
Lidem tedy bylo alespoň teplo.
Určité povzbuzení v této těžké době zna-
menal příjezd olomouckého arcibiskupa 
Lva Skrbenského kardinála z Hříště, který 
11. června ve farnosti biřmoval. Přivítali 
jej představitelé přifařených obcí a kos-
telní výbor a na jeho počest biřmovanci 
pod vedením předsedy kostelního výboru 
Ignáce Blahůška postavili slavobránu. 
Páter Antonín Dostál píše, že v roce 1917 
válečné hrůzy a útrapy tak nějak pomalu 
zevšedněly: „Jaký to byl děs na začátku, 
když byl někdo raněn aneb dokonce padl! 

Milotická farnost ve víru I. světové války – roky 1917 a 1918

Letos se naše 8. třídy opět zapojily do jazykovo-výtvarné sou-
těže Vícejazyčnost je bohatství, kterou pořádá Dům národnost-
ních menšin v Praze. My jsme si letos připravili knihu od Marka 
Twaina, kterou jsme četli v angličtině. Přestože byla kniha napsá-
na v 2. polovině 19. století, objevují se v knížce situace, postavy 
a příběhy, které jsou pro nás zajímavé i v našem 21. století. 
Kniha vypráví příhody Toma Sawyera a jeho kamaráda Huckle-
berryho Finna, kteří podnikají nejrůznější dobrodružství v údolí 
řeky Mississippi. Vzhledem k tomu, že téma letošní soutěže bylo 
„Poznáváme se – u stolu to jde snadno“, naše třída se zamysle-
la nejen nad tím, jak se jí ve Spojených státech amerických, ale 
i v Asii, Austrálii, Evropě, Antarktidě a Africe.
Našimi obrázky jsme hlavně chtěli vyjádřit, že lidé si mohou po-
rozumět třeba u dobrého jídla, ale hlavně si ke stolu musí sed-
nout a začít dialog. V pátek 23. listopadu sedm vybraných žáků 

Vícejazyčnost je bohatství
navštívilo Prahu, kde si převzali cenu za 2. místo a volné vstu-
penky pro celou třídu do kina Svět v Hodoníně.

Mgr. Alena Borúfk ová, Lenka Prčíková

Nezvykle teplý podzim přinesl také kouzelné procházky nádher-
ně zbarveným okolím. Jednou z nich byla i tematická vycházka 
prvňáčků a třeťáků. Společně nasbírali spoustu malebně čer-
vených nebo i trojbarevných listů, které pak společně vyliso-
vali, a nachystali tak materiál pro tvoření s rodiči, sourozenci 
či kamarády. Ve čtvrtek 17. října zavítali do naší školy všichni 
ti, kteří chtěli strávit odpoledne se svými dětmi při společném 
vyrábění menších lucerniček. Přinesli si pouze zavařovací skle-
nici a o ostatní se už postaraly paní učitelky. Každý měl mož-
nost při tvorbě lucerny improvizovat. Stačilo jen najít zajímavý 
list a s trochou fantazie vytvořit obraz na sklo. A pak už jsme 
se mohli těšit na světýlka, která nám prozářila cestu pro lampi-
ónový průvod.

Mgr. Jitka Ingrová

Podzimní tvoření 
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Prezidenta T. G. Masaryka uvítal při jeho návštěvě Kyjova 27. června 1924 milotický rad-
ní Ignác Blahůšek

Na první výročí vyhlášení samostatnos-
ti Československa 28. října 1919 bylo na 
katastru obce vysázeno celkem sedm lip 
– čtyři u sochy Panny Marie naproti fary 
(jména těchto lip: lípa Panny Marie, vítěz-
né ochránkyně Moravy, lípa Masarykova, 
lípa vojínů a legionářů a lípa maršála Fo-
che) a tři u Šidlen (u křížku lípa Svobody, 
u sklepů lípa Wilsonova a u farského skle-
pa lípa svorných Slovanů). 
Památka padlých vojínů byla v roce 1919 
uctěna zhotovením mramorových desek 
s jejich jmény, které byly umístěny do mi-
lotického kostela pod kůr, kde visí dodnes. 
Vyryto je na nich celkem 99 jmen padlých 
vojínů z celé farnosti, přičemž z Milotic 
zemřelo ve válce 33 mužů, z Vacenovic 46 
a ze Skoronic 20. Poslední tečkou za první 
světovou válkou je Dostálův zápis z roku 
1920 ve farní i obecní kronice, v němž 
informuje, že se do farnosti navrátilo ze 
Sibiře asi 25 přeživších legionářů. 
Na tomto místě bych uvedl alespoň něko-
lik příčin úmrtí padlých vojáků z farnosti, 
jak je přesně zapsal farář Dostál a které 
ilustrují, jakým podmínkám a psychické-
mu tlaku byli vojáci na bojištích vystave-
ni: svobodní rolničtí synové z Vacenovic 
Jan Šťastný (+1915) a František Dobeš 
(+1915) zemřeli v ruském zajetí; svobod-
ný rolnický syn Josef Měchura z Vaceno-
vic (+1916) byl raněn na italské frontě, 
obě nohy ustřeleny, žil ještě šest hodin po 
tomto zranění; ženatý domkař František 

Koutný z Vacenovic (+1916) zemřel na 
stráži ve Stryji, sám se prý zastřelil; ženatý 
domkař Jan Bábíček z Vacenovic (+1916) 
zemřel explozí munice v Marburku; syn 
milotického kováře Jindřich Setínský 
(+1917) byl raněn mnohými střelami ze 
strojních pušek, léčen v mnohých nemoc-
nicích a poslán domů jako nezhojitelný 
umřít; svobodný syn domkaře František 
Šlézar (+1918) zemřel hladem v městě 
Přemyšl, když se vracel z ruského zajetí; 
absolvent gymnázia a rolnický syn Jan 
Lunga ze Skoronic (+1918) žil po ráně dvě 
minuty; středoškolský profesor dr. Jan 
Koutný z Vacenovic (+1918), milý přítel 
a Slovák… byl dlouhý čas na italské fron-
tě, potom poslán do Lvova a tam byl z ná-
rodní zášti zákeřně zastřelen revolverem 
svým podřízeným německo-židovským 
poručíkem.
První světová válka vedla k překotným 
změnám nejenom v oblasti politické 
či vojenské, ale především společenské 
a kulturní. Její důsledky pociťujeme do-
dnes, aniž si to uvědomujeme. Mírové 
smlouvy z let 1919–1920 byly pro poraže-
né mocnosti tak tvrdé, že se staly živnou 
půdou pro růst totalitních ideologií fašis-
mu, nacismu a komunismu. V důsledku 
toho pak za 20 let došlo k druhému ce-
losvětovému válečnému konfl iktu, který 
byl mnohem rozsáhlejší a krutější než ten 
první.

Václav Lunga

Ale během války došlo to tak daleko, že po-
ranění zvlášť lehčího druhu pokládáno za 
štěstí... a zpráva o zkáze života některého 
vojína dotkla se jen nejbližších příbuz-
ných.“ Na začátku války, pokračuje, by 
bylo pořádání taneční zábavy pokládáno 
za necitelnost. Ve čtvrtém roce války se 
už běžně tančilo, o to zvlášť, když výtě-
žek z těchto zábav byl dán na sirotky po 
padlých vojínech nebo na Červený kříž. 
Chlapci 17–18letí prý tehdy tančívali s ta-
nečnicemi 12–50letými.
Rok 1918 znamenal pro Ústřední moc-
nosti totální kolaps v podobě nedostatku 
surovinových i lidských zdrojů. Potra-
viny se po obcích vymáhaly i za pomoci 
vojáků. Do června 1918 se však v celých 
Miloticích vybralo pouhých 50 kg bram-
bor, nikdo už nic neměl. Žně byly k tomu 
všemu znovu mizerné. Páter Dostál k po-
vinným odvodům potravin poznamená-
vá: „Velikou výhodu mají Milotice, že mají 
Šidleny, neboť obyčejně tam se to všechno 
odbylo, neboť všichni ti komisaři a vojáci 
byli radši, že se jednou do sytosti najedli 
a napili a pobavili, než kdyby celou obec 
vyrabovali.“
Taneční zábavy i přes příchozí zprávy 
o padlých nadále pokračovaly: „Ze všech 
těchto hrůz lidstvo již si mnoho nedělalo. 
I u nás taneční zábavy byly napořád. Přišli 
někteří z fronty, musela býti zábava; šli na 
vojnu, loučili se tancem. Peněz papírových 
bylo dosti, nedostali za ně skoro nic, a proto 
jich protancovali.“ Celková bídná situace 
přivedla ke kapitulaci na konci října nej-
prve Rakousko-Uhersko, jež se záhy roz-
padlo, a v listopadu i Německo.
Samostatnost Československa vyhláše-
nou na konci října uvítal páter Antonín 
Dostál s otevřenou náručí. Zpráva o sa-
mostatnosti přišla do farnosti 29. října 
a vzbudila prý ohromné nadšení – hned 
ten den byl uspořádán slavnostní prů-
vod obcí s hudbou a tancem a na Dušičky 
(2. 11.) bylo slouženo několik rekviem za 
padlé vojáky a legionáře. V duchu oslav 
konce války a nabyté samostatnosti se pak 
neslo i následné hodové veselí. Zároveň se 
však kronikář Dostál obával, a jak se poz-
ději ukázalo zcela právem, protikatolických 
tažení v novém státě, kdy prvním takovým 
projevem bylo skácení mariánského slou-
pu v Praze, mylně pokládaného za památ-
ník Habsburského vítězství na Bílé hoře.


